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Dorina Lazăr 
despre prezentul acut 

Dacă aş reprezenta printr-un semn convenţional râsul Dorinei Lazăr; însofind jiJigeriitom/no..•;tru 
dialog, pe pagina albă n-ar mai rămâne kx pentru cuvinte. Ar trebui iruxmtat mai d�:·grahă tm :,is
tem de semne care să concentreze, ca într-un haiku, nuanţele preaplinului: �-ul cald, în ca.•.;cade, 
prelung, plin de JX!ftă., stârnit de iureşul trăirii interioare. Mod de a fi paradoxal pentm o jimu!i.e 
care nu numai că s-a supus încercărilor vieţii, dar le-a şi protxxat, luându-se la trânlă cu ek!. O 
actri[ii care, printr-un m.eritat concurs al hazardului şi al irezistibilului ei tal.ent, ajik--ztt din pra
gul dureros al pensionării .fJrik!jul unui debut încărcat de speranfă. Şi care a ajt.ms printr-un alt 
concurs, al tenacităţii şi al iubirii, directoarea scenei pe care o slujeşte de aproape 30 de ani. 

Ulthna partiturii interpretată 
e această Ziţa care sparge 
toate canoan.ele, din Noaptea 
furtunoasă a lui Mihai M.ăniu
ţi.u. Un spectacol care a mizat 
mult pe risc, aventură şi sur
priză. Ce rol joacă ele în cari
era actondui matur? 
Ia următoarea versil..me scenică 
o să-I intetpretez pe Spiridon, 
probabil! Iată riscul . E ca şi cum 
te-ai îndrăgosti - pentru a cita 
oară? AtLmci când eşti îndrăgos
tit, ai o miză, vrei să arăţi bine, 
să te simţi bine, totLll pare mi
nunat. Aşa a fost şi cu O 
noapte furtunoasă. M-am bu
curat nespus de această alegere 
şi de distribuţia sublimă din 
care am fost onorată să fac 
parte. În compania lui Marin 
Moraru şi a lui Gheorghe 
Dinică, colegii mei de 
generaţie. Am jucat împreună la 
absolvire O scrisoare pier
dută, în regia maestrului Ion 
Finteşteanu. Şi, după 38 de ani 
în care nu ne-am mai întâlnit pe 
scenă, iată-ne adunaţi toţi trei, 
pensionari fiind, în acest spec
tacol. Rea.lizflrea i-o datorez 
9<J>/o lui Măniuţiu, pentru că el a 
fost cu propunerea de dis
tribuire şi de personaj. Deşi 

aveam îndoieli - şi eu cred că e 
bine ca 1.m actor să aibă îndoieli 
-, pentru mine a contat enorm 
acest rol: în octombrie, când a 
ieşit premiera, m-am pensionat. 
Fără Ziţa, pensionarea ar fi fost, 
poate, un act dureros. Aşa, însă, 
am avut sentimentlll că o pe-� 8 

rioadă din viaţa mea s-a 
încheiat şi că de-abia am debu
tat alătllri de colegi, iar de acum 
încolo mă aşteaptă o carieră 
bună, adică am toate şartsele să 
fiu o tânără speranţă a teatrului 
românesc. Mă simt, într-adevăr, 
mai tânără în spectacol. Ceva se 
întâmplă cu fiecare reprezen
taţie. Când vin la teatru, chiar 
dacă mă mai doare ficatul sau 
un picior, din clipa în care m
am machiat, mi-am pus corse
tlll, pălăria şi aştept în uilise, nu 
mai am nici o grămadă de kilo
grame, nici zeci de ani, sunt 
într-adevăr Ziţa. 
Ceea ce dovedeşte că ati 1ăcut 
W1. adevărat coup de foudre 
pentru acest personaj ... 
Şi că Măniuţiu a ştiut exact ce 
vrea şi a avut fier. Iar noi am 
fost pe aceeaşi lungime de 
undă. Da, e o Ziţă posibilă. Sur
priza vine din faptlll că nimeni 
nu se aşteaptă ca ea să fie cred
ibil jucată de o actriţă matLtră. 
Dar e imaginea pe care a pro
pus-o Măniuţiu: tL1 trebuie, îmi 
spunea, să fii o bomboartă fon

darttă, un potţelan de Saxa 
care, atllnci când se mişcă, îşi 
doboară partenerul, când îl 
atinge, acesta se prăbuşeşte. 

Ziţa are o putere de care nu e 
conştientă. 
Cum au decurs repetiţiile? 
Nu mai lua<l.Sem cu Mihai 
niciodată şi mi s-a dezvăluit un 
tip extrem de tenace, o mână 
de fier într-o mărtuşă de catifea. 
Eu am sosit la repetiţii mai 

târziu, după turn ul cu 
Cwnetrele în tat le nite şi 
Canada. Am d 'păşit perioada 
lucrului la rna..'>ă i an1 început 
să joc scena cu Vc ta şi u Spi
tidon. Totul m rgea bine, dat� 
după câteva zil , Măniul,iu ne-a 
spus că umu să facem un şnur. 
A doua zi, am stat înu·-un c lţ şi 
când i-am văzut pe colegii mei 
repetând, când am văzut cât 

sunt de buni şi cât de pus la 
p1..mct era totul, mi-a venit să 
plâng. Ajunseseră într-o etapă 
avansată şi eram disperată. Mă 
gândeam că se termină scena, 
ei se uită cu toţii la mine şi eu 
nu sunt în stare să intru. Şi, pen
tru a mia oară, am asen1uit pro
fesia de actor cu aceea de 
sportiv, în care, chiar dacă ajt.m
gi la o oră după ultimul, trebuie 
să înd1ei plutonul, pentru că 
aşa e regula jocului. Am intrat 
în scenă şi, CLt lacrimi în ochi, 
cu nodt.ll în gât, mi-am spus 
replicile, încercând să fac 
comedie. Dar Mihai e un om 
extrem de delicat, aşa încât, la 
urnu urmelor, repetiţiile au 
continuat fără să-nli dau seama, 
fără ţipete, scrâşn � >, în.gh -

suială, cu calmul i sigur;.mţa 
unor adevăraţi profesionişti. 
Repertoriul caragL.-..Uan. vă 
este fumillar. După Zoc, la 
terminarea Institutului, Anca 
din Năpasta sau n :-1nurabila 
Veta de acwn 20 tk· ;uti, în 
regia lui Alexa V ·uion, pe 
aceeaşi scenă, :a ·nit ldul 
Ziţei, în care in aţi n )ffi-
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petitie cu propriile date ... 
Eu îl iubesc pe Caragiale. Cred 
că sunt actori care pot şi actori 
care nu pot să joace Caragiale. 
Îţi trebuie un ce pe dinăuntlu 
care să vibreze la lum.ea aceea, 
la topica frazei, la inefabilul pe 
care textul îl conţine. 
Mărturiseaţi 1U1deva că aveţi 
1U1 al şaselea sinJ.ţ pentru 

Caragiale. Din panoplie vă 
mai lipsesc acwn doar Miţa 
şiDidina. .. 
Cine ştie ce regizor năstruşnic 
va avea inspiraţia să mă dis
tribuie... Deşi nu sunt o fiinţă 
invidioasă - eu cred că fiecare 
otn are 1..m destin al său -, 
mărturisesc că am fost pizmaşă 
atunci când am citit scenariul lui 
Pintilie la D'ale carnavalului. 
Aproape tn-a durut că nu am 

parte în cariera mea de o 
asemenea partitură. E adevărat 
că Mariana Mihuţ e superbă 

acolo. Era vorba însă de afini
tatea mea cu Caragiale. 
În portretul pe care vil-a de
dicat într-nnul din numerele 

revistei "Scena"' Magdalet-la 

Boiangiu fuce elogiul natura

lului, al firescului. aşezân.du
vă între rarele actriţe care 
descoperă culoare şi nuanţe 
jucând cenuşiul. 

Ştii, se întâmplă ca la Moliere: 
facem proză fără să ştim. Pro
babil că aşa este, eu nu con
ştientizez acest lucru. Nu llli-am 
propus să joc cenuşiul, sau 
rozul, sau albastru!. În general 
sunt o persoană pe care-o treci 
foarte uşor cu vederea pe 
stradă. Cred că fac parte din 
acea falllilie de actori cu o faţă 
"albă", pe care, din fericire, 
masca personajului se întipă
reşte mai bine. 
V-am. descoperit cu uimire 
declarând că nu aţi avut grijă 

de cariera dumneavoastră şi 
că drwnul spre marile rolu
ri. spre prim.ul pJan v-a fost 
tot tinJ.pul anJânat.. În ultime
le stagiuni. e drept, aţi jucat 
mai mult roluri de colora
tură. .. 
Da, drumul meu a fost destul 
de anevoios. Mi s-a reproşat o 
dată că nu am avut grijă de cari
era mea şi asta m-a pus pe 
gânduri. Într-adevăr, poate c-ar 
fi trebuit să fiu mai atentă, să 
doresc să joc ceva anume, ceea 
ce cred că nici n-ar fi fost foarte 
greu de obţinut. Sigur că un 
actor care joacă roluri bune, 
partituri generoase, dacă are un 
strop de har, câştigă experienţă, 
siguranţă, lllijloace, pe când 
dacă face toată viaţa figura ţie ... 
Vezi însă, nu .llli-a trecut nicio
dată prin cap să cer ceva pen
tru că eu sunt un actor cu foarte 
multe îndoieli în raport cu sine. 
Chiar şi acum, în clipa în care se 
ti-ece de la lectură la scenă, sunt 
stângace, îl rog pe regizor să 
aibă răbdare cu mine. Din 
pudoare şi dintr-un simt al 
realităţii, poate exagerat, n-am 
îndrăznit să cer vreun rol. De 
teamă să nu fiu ridicolă. În 
schimb, am jucat enorm şi am 
avut norocul să fac roluri foarte 
diferite, compoziţii, comedie, 
cţramă. După absolvire, la 
Teatrul "Barbu Delavrancea", 
ba chiar şi la Giuleşti, am făcut 
figuraţie. Important e să nu 
pierzi contactul cu scindura 
scenei. Atunci începe să-ţi fie 
teamă, iar în clipa în care te 
simţi bine acasă, e deja 1..m sem
nal de alannă. Eu am avut chiar 
o perioadă în eate eram nespus 
de fericită că joc în fiecare sea
ră. Sper să îmi ajute Dumnezeu 
să fiu sănătoasă şi să am pute
rea minunată să mai fiu pe sce
nă cel puţin cât Silvia Dumi
trescu-Timică. 
Proiectul cu Noaptea furtu
noasă a marcat o izbândă nu 
numai pentru actriţa Dorina 
Iilzăr, ci şi pentru tandemul 
managerial pe care îl fuceţi 
cu .Alexandru Dabija. Care 
snnt atuurile acestei cola
borări? 
Nu am absolut nici un merit. 
A fost opţiunea companiei 
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SMART să lucrez cu regizorul 
Mihai Măniuţiu, colaboratorul 
nostru, căruia Alexandm Dabija 
i-a deschis larg porţile Teatrului 
Odeon. Şi eu l-am aşteptat cu 
braţele deschise. 
Experienta de pionierat a 

Companiei Artistice "Bucu
reşti" pe care aţi înfiinţat-o în 
1990 şi cu care aţi reuşit să 

răzbiţi câţiva ani în peisajul 
vitreg al tranziţiei vă ajută, 
poate, să :fiţi un director de 
teatru mai permeabil la ma
riajul dintre iniţiativa parti.
cu.l.arii şi instituţia bugetară. 
Sigur că da. Noi am avut cola
borări cu Theodor-Cristian 
Popescu şi Compania Teatrală 
777, cu soprana Gabriela 
Cegolea, a cărei fundaţie - ''Vox 
mentis" - lansează absolvenţi 
de Conservator. Mă străduiesc 
să nu fiu anacronică, să nu tai 
atipile tinerilor şi să găsesc şi 
alte modalităţi de exprimare. 
MăJ.turisesc însă că fac eforturi: 
sunt încă destul de ancorată 
într-un anumit sistem, într-o 
anumită tradiţie. În profesia 
noastră trebuie să fii foarte 
deschis la nou, dar e greu să 
începi să gândeşti dintr-o dată 
altfel, să ai iniţiative. Din fericire, 
Dabija este mai tânăr, e tenace � 10 

şi, ca regizor, are mai multă 
imaginaţie, vede lucrurile în 
context, în relaţie cu ceea ce se 
întâmplă. Eu sunt, în schimb, 
un foarte bun executant şi, din 
acest punct de vedere, ne 
înţelegem minunat. 
Când, în 1996, aţi făcut "ne
bunia donchişotescă" de a vă 
înscrie la concursul pentn.l 
postul de director artistic-ad
junct al Teatrului Odeon, 
susţin.eaţi. ideea manageru
hri-zbir şi punerea în valoare 
cu orice pret a unor actori 
sau spectacole. .. 
Culmea absurdităţii birocratice 
de la noi a fost că, ieşind la 
pensie ca actriţă, a trebuit să 
dau încă o dată concurs pentru 
postul de director. Cât despre 
zbir, nu cred că mă ia cineva în 
serios, nu inspir îndeajuns de 
multă spaimă... Nu ştiu dacă 
colegii mei mă iubesc, dar ştiu 
că mi-ar fi foarte greu să trăiesc 
fără ei şi fără teatrul acesta în 
care sunt din 1969. Mi-e bine 
aici şi mă doare fiecare neîrnpli
nire, fiecare lipsă a lui... Pe de 
altă parte, banii de care dispune 
un director sunt îngrozitor de 
puţini, iar publicitatea costă 
foarte mult. Eu continuu să cred 
că publicitatea trebuie să fie 

"deşănţată", că e vital ca tinerii 
să fie promovaţi. Cred că ar tre
bui să ne imprimăm spectaco
lele, să avem casete de prezen
tare. Dar nu sunt bani pentru 
asta. Se recurge la tot felul de 
subterfugii pentru a strecura un 
material publicitar înainte de o 
premieră. În măsura în care gu
vernul scade din subvenţii, ar 
trebui să existe facilităţi prevă
zute şi posibile pentru organis
mele care pot sprijini concret 
instituţiile bugetare cu profil 
artistic. 
Ce credeţi că nu poate fi 
schimbat oricât v-aţi strădui 
în acest sens ca directoare? 
Cel mai greu este, de fapt, 
lucrul cu oamenii, cu sensibili
tatea, cu frustrările lor. Eu în
sămi am vulnerabilităţile mele. 
Cred că nu se poate schimba 
niciodată, din fericire, încred
erea pe care o are fiecare în 
sine şi nu se poate d "zvălui 
realitatea crudă a fiea1ruia în 
raport cu sine. Toţi n • 1 1 m 
o Aristizza Roman :!Se 1 sau un 
Toma Caragiu. ·s�1 Ît"l.-;:.1 un 
proverb ruse : "Da -:1 t<>li :-;un
tem boieti, cin ' n · m•r i tmge 
ciubotele?" 

Andr Dumitru 
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